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סוד המנצחים
‘יש’ שכולו שקר ואפס ואין, אינו מסוגל לנצח במלחמות, גם אם מדובר 

במלחמות קדושות. מהי העצה אפוא? לסלק את הענין העצמי

במצב  משהו  לשנות  צריך  שהוא  למסקנה  הגיע  שמעון 
הרוחני בביתו. משהו שאינו סובל פשרות.

הוא שקל את כל הצדדים, התייעץ עם רבותיו, ובחן כיצד 
אפשר לעשות זאת בצורה הטובה והקלה ביותר, עד שכבר 

היה בטוח שזה רצון השי”ת.

נתקל בהתנגדות.  הוא  ואז  בבית,  זאת  הודיע  הוא  משכך 
אי  שני,  מצד  הדברים.  את  לקבל  הבית  לבני  היה  קשה 

אפשר היה שלא יקבלו. הדבר הזה לא סובל פשרות.

שכן  כדי  לעשות  עלי  מה  עצמו:  את  ושואל  עומד  הוא 
אצליח לשכנע ולקבוע את הדברים בבית?!

לא להנאת עצמם
ה'קדושת לוי' בפרשתנו מוצא את סוד ההצלחה במלחמת 
העם  אל  "וידבר משה  בפסוק  העולם,  אומות  עם  ישראל 
ויהיו על מדין לתת נקמת  לאמר, החלצו מאתכם אנשים 

ה' במדין".

וזה לשון קדשו: "כי מי שרוצה לעשות מלחמות, כשיסמוך על 
ה' - אז בוודאי יצליח במלחמה, כשלא יתכוין לטובות עצמו, 
רק לעשות רצון הקדוש ברוך הוא. והפירוש הוא כך, 'החלצו 
מאתכם' - שלא ילחמו להנאת עצמם, אז בוודאי יהיו 'על מדין' 
ויצליחו, כשיתכוונו לתת 'נקמת ה' במדין' ולא להנאת עצמם".

מדובר במלחמת ה’, אשר ציווה השי”ת להילחם במדינים. 
אבל אומר ה’קדושת לוי’ שהדרך היחידה לנצח במלחמה 
היא לסלק את ההנאה העצמית, ולהילחם רק משום רצון 

השי”ת.

לשם  תהיה  אם  גם  תהיה,  שרק  מריבה  ובכל  במלחמה 
שמים, מטבע הדברים כשכל אחד מתבצר בעמדתו, הרי 
והכבוד  האגו  ענין  גם  לו  נוסף  הטהורה,  למטרה  שמעבר 
‘יש’  כי  לנצח.  ניתן  לא  הזאת  בצורה  אך  לנצח.  האישי 
ואין, אינו מסוגל לנצח במלחמות, גם  ואפס  שכולו שקר 
לסלק  אפוא?  העצה  מהי  קדושות.  במלחמות  מדובר  אם 
ללחום  העליון.  הרצון  אל  רק  ולהביט  העצמי,  הענין  את 
השי”ת, שהוא  הרי  ואז,  ללחום.  רוצה  מפני שהשי”ת  רק 
המציאות האמיתית היחידה הקיימת, בוודאי ינצח. כי הוא 

מלך חי וקים לעד.

לה' הנצחון
ענין  בכל  גם  אלא  במלחמות,  רק  לא  אמורים  הדברים 
בהתנגדות,  נתקל  והוא  לפועל  להוציא  רוצה  שהאדם 
עוסקים  אצל  לרוב  מצוי  זה  בהתנגדויות.  מלאים  והחיים 
בצרכי ציבור, אבל גם אצל אחד בביתו. שמעון רוצה לפעול 

משהו בביתו, והוא נתקל בהתנגדות. אומר ה’קדושת לוי’ 
שאם הוא יתעקש על הדבר מתוך אנוכיות וישות, מתוך 
הנאה עצמית, מתוך מלחמת כבוד – הוא לא יצליח! אבל 
אם מצדו הוא יסכים לוותר ולהפסיד, וכל עקשנותו תהיה 

רק כי זהו רצון השי”ת – דווקא אז יצליח.

מחשבת  היפך  הרי  שזהו  משום  מופלא.  בענין  מדובר 
יותר  לאדם  שיש  כמה  העולם,  יאמר  לכאורה,  העולם. 
וינצח,  יותר  ילחם  הוא  לנצח,  עצמית  ותועלת  אמביציה 
וכמה שהוא יהיה חלש ורך וותרן - הוא יפסיד. אבל אין 
זה נכון. משום שמצד שני, דווקא מי שכל רצונו לנצח הוא 
ולהיכנע אלף פעמים,  לזגזג  סופו  בגלל ההנאה העצמית, 
לפי מה שיהיה כדאי ומשתלם לאגו שלו נכון לאותו רגע. 
זה האגו שלו, אבל  כי  אולי עכשיו בוער בו הרצון לנצח 
להיכנע  שלו  לאגו  שטוב  יבין  והוא  הנסיבות  ישתנו  אם 
זה  דבר  )ורואים  ייכנע  הוא   – עיסקאות  ולעשות  ולהתפשר 
אצל אלו שמנהלים מלחמות על אינטרסים עצמיים, שמשנים כל פעם 

דעה ומהלכים וכיוונים לפי התועלת הנוכחית, ואין להם בהירות הדרך 

מסוגל  וישותו  עצמו  הנאת  שמצד  מי  אבל  ליפול(.  וסופם 

רוצה שילחם,  כי השי”ת  רק  לוחם  והוא  ולהיכנע,  לוותר 
הוא לעולם לא עוזב. דרכו ברורה לפניו, והוא לעולם לא 

יזוז ממנה.

וכפי שרואים בחוש, שהמנצחים בכל מיני ויכוחים שונים, 
אלו  אלא  גדולים,  ויכוח  כישורי  להם  שיש  אלו  אינם 
לפניהם  ברורה  דרכם  כי  לבם.  בכל  אל האמת  שצמודים 
ואין להם לפחד מפני איש. שהרי על כבודם העצמי ויתרו 

מלכתחילה, והנושא הוא רק ללחום את מלחמת ה’.

כמובן שדברי ה’קדושת לוי’ עמוקים יותר, ולא מדובר רק 
בתכסיס מלחמה )כפי שהוסבר בשורות האחרונות(, אלא מדובר 
אי  ישות  שעם  מפני  דשמיא.  סייעתא  של  סגולי  בענין 
אפשר לנצח, כי זה שקר אחד גדול. עם השי”ת מנצחים! כי 

השי”ת הוא הנצחי והמנצח והחי והקיים לעד.

זוהי לא עבודה קלה בכלל. משום שכאמור, בכל מריבה, 
אחד  שכל  הוא  שנוצר  הראשון  הדבר  והתנגדות  ויכוח, 
אף  על  לסיפור.  שלו  הישות  את  ומכניס  לנצח,  רוצה 
עד  מתערב   – השי”ת  בעבודת  ענין  על  במאבק  שמדובר 
כל  צריך  לכן  במאבק.  לנצח  העצמי  הכבוד  ענין  מהרה 
העוסק בסוגיא כזו לחדד לעצמו שוב ושוב: אני לא הנושא! 
אין שום הגיון שאני – אפס ואין קרוץ מחומר - צריך לנצח. 
הרי מותר לשני לנצח לפחות כמוני. הנושא הוא רק רצון 
ה’. לא מה כדאי לי ומה נוח לי, אלא מה הקב”ה רוצה, ועם 
זה אני הולך עד הסוף. ואם הנושא הוא מה הקב”ה רוצה – 

הרי ברור שהקב”ה ינצח!

פטרון חודשי תמוז אב אלול
ידידנו החשוב הרה"ח ר' אהרן בן חנה שליט"א

לברכה והצלחה בכל מעשי ידיו

אֵבֶל החורבן הוא להזכיר 
לעצמנו שאין רצוננו בחיים 

הגשמיים אלא בהשי”ת
מובא בחז”ל )בבא בתרא ס:( שבחורבן בית המקדש רצו לפרוש לגמרי 
מבשר ויין, להתאבל על שאין לנו קרבנות ונסכים, אלא שראו שאין 
והתקינו שישייר אדם בביתו אמה בלי  יכול לעמוד בזה,  הציבור 

סיד ומאכל אחד בסעודתו.

היא  חיינו  שלימות  כי  פכ”ג(,  ישראל  )נצח  הענין  במהר”ל  מבואר 
גילוי  היה  תילו  על  עמד  המקדש  וכשבית  בהשי”ת,  דביקותנו 
שכינה בתוך כל אחד ואחד, והחיים היו כל כולם דביקות בהשי”ת, 
בבית  והנסכים  הקרבנות  ידי  על  נתעלתה  הגשמיות  כל  ואפילו 

המקדש, שעל ידם הכירו שגם העולם הזה מהשי”ת.

לכן כשחרב בית חיינו רצו ישראל לפרוש מעולם הזה, כי לא רצו 
להשי”ת,  השייכות  את  שם  מרגישים  כשאין  הזה  מעולם  ליהנות 
כדי שלא לפרוש ח”ו מהשי”ת. ועל כל פנים התקינו לשייר דבר 
אחד בבית ובסעודה, כדי להזכיר ולברר לעצמנו שהחיים הגשמיים 

אינם השלימות, ואין רצוננו לחיות כך, אלא בהשי”ת.

הרי לנו כי ענין האבל על בית המקדש הוא לברר בעצמנו שהחיים 
הגשמיים בהסתר פנים אינם חיים, ואין רצוננו בהם, אלא חיים עם 
השי”ת. ו”כל המתאבל על ירושלים זוכה ורואה בשמחתה” )תענית 

ל:(, כי על ידי זה זוכים לשמוח בהשי”ת, שזוהי שמחת ירושלים.

גשמיים,  חיים  חייו  שאין  בעצמו  שמברר  שאחר  היא  והעבודה 
לשמוח  שיתחיל  היינו  שלו,  הרוחניים  החיים  את  לחיות  יתחיל 
ולחיות את התורה והמצוות שזוכה לקיים. כי לאחר שזכה להתנתק 

מהשתקעות בעולם הזה, אזי יכול להתקשר בהשי”ת.

היינו  ג(,  )לא,  “החלצו מאתכם”  וזהו הענין שנאמר במלחמת מדין 
שהמלחמה וההתנתקות מענייני עולם הזה תהיה על ידי שתבינו 
ואין  מהשי”ת  חיותכם  שכל  חיותכם,  ומה  אתם  מי   - “מאתכם” 
הכתוב  המשך  על  שפירש”י  וכפי  הגשמיים.  מהחיים  חיותכם 
מדין”,  על  “ויהיו  הוא  הכתוב  המשך  וכן  “צדיקים”.   - “אנשים” 

כפירוש ה’קדושת לוי’ שיהיו מרוממים עליהם.
מקור: רעוא דרעוין מטו”מ תשע”ח; הדעה והדיבור שצ”ט

1000 גליונות לזיכוי הרבים
נדבת הרה"ח אהרן ברא"י 

סטאריק שליט"א
לרגל הולדת בנו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנו רוב נחת

1000 גליונות לזיכוי הרבים
נדבת הרה"ח ר' שמעון בר"י 

מארקאוויטש שליט"א
לרגל הולדת בנו רך הנימול יוסף 

מאיר נ"י למזל טוב
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנו רוב נחת

ברכת מזל טוב
לחברינו החשוב המספר הנפלא בטוב טעם ודעת סיפורי מרן הבעש"ט ותלמידיו הק'

הרה"ח ר' מרדכי דוד יאראוויטש שליט"א
מספר קבוע סיפור יומי בקו "קול דודי"

לרגל הולדת בנו למזל טוב
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנו רוב נחת



יהודים צמאים לדבר ה'!  הגליון מופץ באלפי עותקים, בירושלים, בית שמש, בני ברק, טבריה, חריש, ביתר, אלעד, מודיעין עילית, אשדוד, מירון, צפת, כרמיאל, רחובות, וישובים נוספים על ידי המפיצים המסורים. להפצה באזור מגוריך או תרומת גליונות התקשר למספר 05832-88350ב

יוס’ל: היום אני כבר ‘שָבֵׂעַ’ מעצם הבנת הקטע הקשה הזה... 
פשוט לא האמנתי כאשר עיינתי בקטע הזה לפני הלימוד 

בצוותא שנצליח היום להבין את הדברים...

משפיע: זהו אכן קטע קשה ועמוק, אבל ‘טובים השנים מן 
האחד’, וכאשר מתיישבים שנים ללמוד בצוותא יש סייעתא 

דשמיא.

יוס’ל: אז מה למעשה רבינו רוצה מאתנו בקטע הזה? שניתן 
צדקה?

משפיע: כן, הוא רוצה שניתן צדקה, אבל עיקר מה שהוא 
רוצה הוא שנעשה זאת עם חיות דקדושה, שנוסיף מחשבה 
אנו  מה  עושים,  אנחנו  מה  הזאת, שנתפוס  במצוה  והרגש 
פועלים עבור הנשמה שלנו, מה אנו פועלים עבור כללות 
רבינו  לשון  נוראים!  דברים  כאן  ראינו  הקדושה,  השכינה 

בָר!'. ל דָּ ל כָּ הוא מופלג: מצות הצדקה היא 'שֹׁרֶשׁ שֶׁ

בנתינת  עמוקה  כוונה  אותנו  לימד  רבינו  בעצם  אז  יוס’ל: 
י’  אות  היא  הפרוטה   - הכוונה  את  לסכם  אנסה   - הצדקה 
המשלימה את אות הצ’ לאות ק’, ואת אות הד’ לאות ה’, וכך 

נעשה תיבת צדק”ה.

משפיע: יפה מאוד, סיכמת היטיב.

יוס’ל: אבל מה שאני עומד וחושב לעצמי הוא, מתי בדיוק 
מכוונים את הכוונה הזאת? כאשר אחד פושט את ידו לבקש 
מהכיס  הוצאתי  וכבר  פשוטה,  יד  עם  עומד  וכבר  צדקה, 

מטבע לתת לו, אני צריך לעצור ולהתחיל לחשוב כוונות?

מי עושה טובה למי?
משפיע: אני הייתי משנה קצת את הנוסח שלך שרבינו מלמד 

אותנו כוונות... לדעתי רבינו לא בא ללמוד אתנו כוונות, 
הוא בא ללמד אותנו איך להסתכל על המצוה הזאת, איך 
לגשת אליה כראוי! כאשר לומדים כאן את התיקון הנפלא 
ואושר  שמחה  בלבינו  מביא  זה  הצדקה,  ידי  על  הנעשה 
כאשר מזכים אותנו במצות צדקה, וזה מביא תשוקה וציפיה 

מתי כבר נזכה לתת צדקה, מתי יבוא לידי ואקיימנה...

יוס’ל: ההגדרה של ציפיה למצות הצדקה היא קצת מעניינת, 
כי בדיוק במצוה הזאת של צדקה המערכת עובדת לגמרי 
וחכמים  יועצים  עם  שלמים,  ארגונים  יושבים  הרי  הפוך, 
ותכניות שלימות, איך להוציא צדקה מהציבור... זה ממש 
שהאדם  מצוה,  מַצות  או  המינים  ארבעת  מצות  כמו  לא 
יושב ומצפה מתי כבר יזכה לקנות אתרוג מהודר וכו’, או 
מתי כבר יתחיל עם אפיית המצות, בצדקה זה בסגנון אחר 
לגמרי, יושבים ומשכנעים את האדם בכל מיני שכנוע שיתן 
צדקה, מנסים לזעזע את לב האדם בכל מיני סיפורים על 
טרגדיות ואסונות עד שמצליחים להוציא ממנו סכום הגון 
למצוה  ומצפה  יושב  שהאדם  ולהגיד  לבוא  אז  לצדקה... 

הזאת של צדקה - זה קצת מגוחך.

את  ממש  כי  זה,  את  אומר  שאתה  טוב  אוה,  משפיע: 
המחשבה הזו רבינו רוצה לשנות אצלינו, והוא אשר אמרתי 
שרבינו לא בא רק ללמד אותנו כוונות במצות צדקה, אלא 
בא לשנות לנו לגמרי את הגישה וההתייחסות לכל המושג 
כאשר  שתיארת!  הרגילה  מהגישה  הפוך  ממש  צדקה,  של 
תיארת  שאתה  שהגישה  מבינים  רבינו  דברי  את  לומדים 
היא פשוט שייכת לעולם השקר, עולם בו נראה כאילו אתה 

עושה איזה טובה לגבאי הצדקה שמבקש ממך כסף.

אבל הרי ההיפך הוא הנכון, שהרי אתה בעצמך מקבל טובה 
נפלאה ומתוקה מאוד מאוד, ובעצם אתה מקבל הרבה יותר 

ממה שמקבל העני, כי הוא מקבל כסף גשמי, ואתה מקבל 
חז”ל  דברי  בעצם  זה  ונצחי...  נפשי  וזיכוך  תיקון  לנפשך 
עושה  הבית  שבעל  ממה  יותר  ח(  לד,  רבה  )ויקרא  מפורשים 
עם העני העני עושה עם בעל הבית! נו, אז זה לא מתאים 
שתעמוד ותצפה מתי כבר יבוא אחד לזכות אותך בצדקה? 
האם לא מתאים לחפש אחר עני ולהודות לו מקרב הלב על 

שזיכה אותך בתיקון הזה?

יוס’ל: בקיצור, אז המשפיע אומר שאנו לומדים כאן שאנו 
צריכים להיות מוכנים בעצמינו לתת צדקה, לרצות בעצמינו 

לתת, ולהכין מראש סכום לצדקה שיהיה מוכן לתת...

בתכנון  מגיעה  איננה  הצדקה  כלל  בדרך  תראה,  משפיע: 
עומדים  או  ולומדים  המדרש  בבית  יושבים  אנו  מראש, 
ומתפללים, ובאמצע מכריזים על איזה מגבית וצדקה... אבל 
כאשר יש לנו את ההסתכלות הנכונה באופן כללי, וכאשר 
אנו עומדים עתה ומתבוננים במעלה הנפלאה של הצדקה, 
אזי כאשר הצדקה מגיעה פתאום, אנו כבר בעצם מוכנים 

לה, והנתינה היא כבר באופן אחר לגמרי...

צדקה מתחת לרגליים
שטרות  של  חבילות  לנו  יש  כאלו  מדברים  אנחנו  יוס’ל: 
ניכנס  לא  הבה  דצריך...  ולכל  מגבית  לכל  לתת  מוכנים 
לגרד  שצריך  הוא,  כרגע  שלנו  המצב  הרי  לדמיונות... 
מהכיס כמה פרוטות, ולפעמים צריך לחשבן איפה אוחזים 
נעים  זה  לתת...  מה  בכלל  לנו  יש  אם  והוצאות  בהכנסות 

מאוד לרצות לתת צדקה, אבל מה עושים אם אין?

משפיע: תראה, בוודאי עיקר הצדקה הוא לתת כסף בפועל 
ממש, והעיקר הוא לתת כמה שיותר, שהרי התכלית היא 
שהנצרך יהיה לו כל צרכו ודי סיפוקו, ולכן קודם כל אנו 
צריכים אכן לבקש מהשי”ת שנזכה לתת הרבה צדקה, גם 
שיהיה לנו שפע רב, וגם שיהיה לנו שכל לתת. אבל בכל 
אופן, הרי חז”ל למדו אותנו ש’אחד המרבה ואחד הממעיט 
שאנו  צדקה  שהמעט  דהיינו  לשמים’  לבו  שיכוין  ובלבד 
מסוגלים לתת, אם היא נעשית בכוונה, עם לב טוב ורצון 
העליונים  בעולמות  מאוד  פועלת  כן  גם  היא  ותשוקה, 

ובתיקון הנפש.

ועוד נקודה נחוצה, שבדברי רבינו כאן אנו רואים שעיקר 
עיקר  וזה  מישראל,  נפש  שמחיה  ידי  על  נעשה  התיקון 
זוכים  שאני  מישראל  נפש  כאן  שיש  הצדקה  של  הכוונה 
להחיות אותה. ואם כן אז בעצם זה לא דווקא על ידי כסף 
לצדקה, כי זה נעשה בכל אופן ובכל מצב כאשר יש הזדמנות 
להביא חיות בלב של יהודי, ‘אריין ברענגען א חיות אין א 
יוד’, כאשר אומרים א גוט ווארט לחבר, א שמייכל ליהודי, 
לפנות מקום באוטובוס או בביהמ”ד בשביל יהודי מבוגר, 
להביא לו סידור או להכין לו כוס קפה, ללמוד בחברותא 
עם אחד ולהבהיר לו את הסוגיא, לעזור בבית ולהחיות את 
לך?  הבאתי  דוגמאות  מספיק  נו,  בנו...  התלויים  הנפשות 
ממשיכים  ובזה  ליהודי,  חיות  מביאים  זה  מכל  אחד  בכל 

חיות לניצוץ הקדוש ולשכינה הקדושה.

יוס’ל: נכון מאוד, מורא’דיג ממש כמה הזדמנויות כאלו יש 
לנו בכל יום ובכל שעה, זה ממש מתגלגל מתחת לרגליים.

מאוד  הרבה  יכולים  הצדקה  שבעניין  היא  האמת  משפיע: 
לדבר, ובפרט שרבינו הזקן זי”ע האריך הרבה מאוד בעניין 
זה, הן בספר שלחן הטהור, והן בספר טהרת הקודש שייחד 
מאמר שלם על זה ‘מאמר הצדקה’ והאריך שם מאוד בכל 
פרט ופרט של צדקה, וגם בתיקוני הנפש הנעשים על ידי 
הצדקה, ומן הראוי לעבור על זה ביישוב הדעת, ולדעת איזה 
מתנה נפלאה נתן לנו הקב”ה וזיכה אותנו במצוה גדולה כזו 

של צדקה.

יוס’ל: יישר כח, ואני חושב שעצם זה שחושבים על צדקה 
של  שפע  מלמעלה  משפיע  עצמו  זה  צדקה,  לתת  ורוצים 

פרנסה בהרחבה גדולה לנו ולכל ישראל.

משפיע: לכאורה, ואמן כן יהי רצון!.

לימוד בצוותא ומסקנות למעשה בהדרכותיו של המגה"ק משטערנאביל זי"ע א חסיד'ישע הדרכה

גבאי הצדקה מושכים אותנו כל היום לתת צדקה בכל מיני שכנוע, 
מה היא הגישה הראויה והפנימית לנתינת הצדקה? צדקה לעצמנו

הדרכה ב' סעיף י'
ר דביקות האדם אל הבורא, אשר על כך רבינו מדריך  וְעִקָּ
בָר פנימיות ענין  ל דָּ ל כָּ הוּ שֹׁרֶשׁ שֶׁ זֶּ קָה, שֶׁ והולך הִיא הַצְדָּ
סוד  כי  טובים,  ומעשים  המצוות  כל  שורש  היא  הצדקה 
הצדקה היא העלאת ניצוצות הקדושה ותיקון השכינה כמו 
תורה  בכל  הכוונה  פנימיות  שורש  הוא  וזה  רבינו,  שיבאר 

ומצוה.

לכל  בִירָה,  ְ מֵהַשּׁ לּוֹ  שֶׁ יצוֹצוֹת  הַנִּ מַעֲלֶה  קָה  הַצְדָּ כֹחַ  בְּ י  כִּ
ניצוצות השייכים לשורש נפשו שנפלו למקומות  אחד יש 
השפלים. עבודת האדם בעולם היא להעלות ניצוצות אלו 
ממקומות השבירה )שבירה היינו נבראים שלא ניכר בהם מציאות השי”ת, 
הנקראים גם קליפות על שם הסתרתם על החיות הפנימית של השי”ת כקליפה 
בתחילת  שהיה  הכלים’  ‘שבירת  מחמת  שנתהוו  הפרי(  על 
הבריאה כמבואר בכתבי האריז”ל בארוכה[, וזה נעשה ע”י 
מצות הצדקה וכדלהלן, וּבָזֶה בעליה זו של הניצוצות נִכְלַל 
לּוֹ שגם הם מתעלים, כי הניצוצות  מָה שֶׁ ן נֶפֶשׁ רוּחַ נְשָׁ ם כֵּ גַּ
מתעלים על ידי הנפש רוח ונשמה של האדם, ולכן כאשר 
הניצוצות מתעלים מקבלים גם הם עליה ]שהרי נפש רוח 
ונשמה של האדם ירדו לעולם הגשמי והשפל, בכדי שיקבלו 

כאן עליה ותיקון[.

את  מעלה  הוא  הצדקה  ע”י  איך  בפרטיות  יבאר  עתה 
י אוֹתִיּוֹת צְדָקָה הוּא צ”ד ק”ה אותיות צ’  הניצוצין קדישין. כִּ
ד’ רומזים לעני לפני שמקבל הצדקה, ואותיות ק’ ה’ רומזים 
הַיְנוּ  דְּ  - והולך  כדמבאר  הצדקה,  שמקבל  אחר  העני  על 
דוֹשׁ  הַקָּ נִיצוֹץ  הוּא  הצ’  אות  י”ק  צַדִּ בְחִינַת  בִּ הוּא  שֶׁ מָה 
צדיקו  נקרא  הניצוץ  ‘צדקה’,  הצ’ של  זה  ל עוֹלָם  יקוֹ שֶׁ צַדִּ
ם  ”ה גַּ לָּ לִי”ת, דַּ בְחִינַת דַּ של עולם, והניצוץ הזה הוא עתה בִּ
ן - אות ד’ רומז לענין הדלו”ת והעניות, שהניצוץ הנמצא  כֵּ
עתה במקום השבירה חסר בו חיות, ולכן נקרא ד”ל ואביון, 
‘צדקה’, שהניצוץ שהוא צ’ הוא עתה  וזה הוא אות ד’ של 
דוֹל  לָל גָּ י זֶה כְּ במצב של ד’ דלות, ומסיים רבינו וְדַי לְמֵבִין כִּ
אלו  בתיבות  רבינו  כוונת  ]בפשטות  ה  ָ קְדֻשּׁ בִּ שֶׁ בָר  דָּ לְכָל 
היא, שבכל דבר שבקדושה אנו עסוקים בעניין זה להחיות 

ולהעלות את הניצוץ הקדוש ממקום השבירה[.

עתה ימשיך לבאר מה נפעל ונעשה על ידי מצות הצדקה, 

הניצוץ הקדוש  בדוגמת  הוא  ומזון  חיות  לו  העני שאין  כי 
ים  לְדַלִּ נּוֹתֵן  שֶׁ קָה  הַצְדָּ וּבְכֹחַ  הקליפה,  במקום  שנמצא 
פֹעַל כשאדם נותן צדקה לעני בפועל ממש  ה אוֹתָם בְּ וּמְחַיֶּ
ה כי  לִפָּ תוֹךְ הַקְּ בְּ דוֹשׁ שֶׁ זֶה מַעֲלֶה נִיצוֹץ הַקָּ ומחיה אותו, בָּ
פועל  הוא  העני,  עם  למטה  כאן  שעושה  הפעולה  ידי  על 
בדוגמתו שייעשה ממש כך עם הניצוץ הקדוש שיקבל חיות 
וְלא רק שהוא מקבל חיות אלא על ידי הצדקה הוא גם מֵבִיא 

ה. ָ אוֹתוֹ לִכְלַל קְדֻשּׁ

כמאמר  רָה  מֵעֲשָׂ חוֹת  פָּ ה  ָ קְדֻשּׁ בִּ שֶׁ בָר  דָּ שאֵין  ידוע  וְהרי 
מעשרה,  בפחות  שורה  השכינה  שאין  לט.(  )סנהדרין  חז”ל 
]אף  שבקדושה  דבר  שכל  היא  בזה  הכוונה  ופנימיות 
כל  בו  נכלל  מקום  מכל  פרטית  ספירה  הוא  שכשלעצמו 
הם  מִדּוֹת  יוּ”ד  ים  כְלִיִּ שִׂ יוּ”ד  הַיְנוּ  דְּ  - ספירות’[  ה’עשר 
בינה  חכמה  כתר  מדות,  עשר  שנקראים  ספירות  העשרה 
נקראת  ולכן  מלכות,  יסוד  הוא  נצח  תפארת  גבורה  חסד 
וממשיכים  צדקה  נותנים  כאשר  ועתה  י’,  בחינת  הקדושה 
בחינה  הקדוש  הניצוץ  קיבל  הקדושה  למקום  הניצוץ  את 
של י’ שהיא שלימות הקדושה, נמצא שהצדקה שנותן הוא 
העני  שהוא  י”ת  לִּ דַּ לְתוֹךְ  הזה  הַיּוּ”ד  וּבָא  י’,  האות  בסוד 
ונעשה ממנו אות ה’, כי אות ה’ היא צורה של ד’ שבתוכה 
א לִכְלָל מִלּוּי  אות י’, וְעוד נעשה על ידי המשכת האות י’ שבָּ
שאות הי’ בעצמו הוא עשר, וכאשר הוא מתמלא כל פרט 
רָה הוּא מֵאָה,  לוּל מֵעֲשָׂ ל אֶחָד כָּ ה כָּ שבו נכלל מעשר וְנַעֲשֶׂ
ונמצא שמה שהיה הניצוץ עד עתה בחינת צ’ והיה חסר לו 
והוא  ק’ שהוא מספר מאה,  השלימות, נעשה עתה בחינת 
הפרוטה  את  קיבל  שהצ’  בזה  גם  ]ורמוז  צדקה,  של  הק’ 

שהיא אות י’ ואז נשלם למספר ק’[.

דהיינו  ‘צדקה’,  תיבת  נשלם  עתה  לֵם  שָׁ קָה  הַצְדָּ ה  וְנַעֲשֶׂ
עני  ד’  בחינת  בתחילה  שהיה  הקדוש,  הניצוץ  שהוא  הצ’ 
ועל  י’[  ושפל, המשיכו אליו את כח הקדושה ]שהוא אות 
ה’,  אות  נעשה  ד’  ומאות  ק’,  אות  נעשה  צ’  מאות  זה  ידי 
את  שקיבל  לפני  לעני  הרומז  ‘צדקה’  תיבת  נשלמה  והרי 
הצדקה ]אותיות צ”ד[ ואחרי שקיבל את הצדקה ]אותיות 
שמצות  בִירָה  ְ מֵהַשּׁ דוֹשׁ  הַקָּ נִיצוֹץ  מַעֲלֶה  זוֹ  נָה  וּבְכַוָּ ק”ה[, 
הצדקה מהותה להעלות את הניצוץ הקדוש מן הקליפה אל 

הקדושה.



בסוף מסכת תענית, בתוך הסוגיא העוסקת בפורעניות ובצרות 
של כלל ישראל והתעניות שנקבעו עליהם, מופיע שם באמצע 
ממין  כלל  שאינו  כמי  נראה  אשר  מופלא,  חז”ל  מאמר  הסוגיא 
ממעטין  אב  שמשנכנס  כשם  רב  אמר  יהודה  רב  “אמר  העניין: 
בשמחה, כך משנכנס אדר מרבין בשמחה”. מה עניין שמחת אדר 
בתוך סוגיית הפורעניות והתעניתים? וגם עצם נוסח ההתבטאות 
של חז”ל ‘כשם המיעוט של אב כך הריבוי של אדר’ תמוה מאד 
ואומר דרשני, כי מי שקנה קצת את המבט הנכון על דברי חז”ל 
כפי שלימדו רבינו האריז”ל והמהר”ל ומאורי החסידות, הרי יודע 
כי בדברי חז”ל הקדושים אין התנסחויות או משחקי מילים ח”ו 
לשם תפארת המליצה, ואם חז”ל קישרו כאן את ריבוי השמחה 
באדר למיעוט השמחה באב זה בהכרח מורה על שייכות מסויימת 

ביניהם, ומפליא הדבר, מה השייכות בין שני ההפכיים הללו?.

ומתוך התמיהות האלו נבוא להציץ בס”ד אל עומק עניין ימי בין 
המצרים, ואל האור הגנוז בהם, ללמוד קצת על החסיד’ישע גישה 
אל ימים אלו, אשר אם כי חסידים עסקו רבות בעבודת האבלות 
ראו  עכ”ז  אלו,  ימים  של  הנורא  השכינה  בצער  וההשתתפות 
התבטאויות  ידועים  ואף  פנימי,  ואור  רצוף שמחה  תוכו  שהיה 
דווקא  המאיר  המיוחד  העליון  האור  על  צדיקים  של  מפליגות 

בתוך חשכות הימים האלו.

 א 
חורבן הבית כהסתלקות הנשמה

נבוא אם כן ראשית להתעמק קצת במהות עניין ‘חורבן הבית’ אשר 
עליו מתאבלים.

רואים בספרים הקדושים שעניין החורבן נמשל כמו מיתת אדם 
ופטירתו מן העולם. כי מה זה מיתה? הסתלקות הנשמה מן הכלי 

שלה - הגוף.

כל עוד שיש נשמה בגוף, יש לגוף המון כוחות, הוא רואה, שומע, 
לגוף טוב עם הנשמה  ולא רק  חי!,  הוא  מרגיש, שמח, מתענג, 
המחיה אותו, אלא גם לנשמה עצמה טוב לה, כי הנשמה רוצה 
להתגלות כאן בעולם, לגלות את מציאות השי”ת כאן בעולם. 
)ובסודן של דברים טוב לנשמה מצד נוסף, כי כל עוד שהנשמה בגוף היא גם 

מקבלת מלמעלה מין תוספת אור עמוק שהיא אינה זוכה לזה ללא הגוף, ובסוד 

נוספת  אלקות  התגלות  דהיינו  ביניהם,  שרויה  שכינה  זכו  ואשה  איש  עניין 

עם  מתחברת  הנשמה  כאשר  וכמו’’כ  ומקבל,  משפיע  חיבור  במקום  המופיעה 

הגוף ניתוסף בה מין אור טמיר ונעלם ואכמ”ל(.

וברגע שהנשמה מסתלקת ממנה הגוף הופכת לפגר מת, חסר כל 
תוכן וחיות )לבד מקוסטא דחיותא הנשארת במקום עצם הלוז, אשר ממנה 

תהיה תחיית המתים(.

וכך ממש זה לגבי השכינה הק’, שהיא כמו הנשמה הכללית של 
העולם הגשמי. כל עוד שהשכינה הק’ היתה בעולם על מקומה 
בעולם  התגלתה  הק’  השכינה  חי,  היה  העולם  המקדש,  בבית 
היו  ישראל  מבני  אלפים  וממשי.  חי  באופן  ישראל  הכלל  דרך 
נביאי ה’ שהשכינה דיברה מתוך גרונם ממש, ובפרט כאשר זכו 
לעלות לרגל שהיו שואבין רוח הקודש כפשוטו ממש, ובכלל כל 
צורת החיים של יהודי היה כשל חלק ה’ חי בעולם, מכח השראת 
אכל  או  תפלין  הניח  יהודי  כאשר  בישראל.  ששרתה  השכינה 
מצה, הוא ‘אמר’ לשם יחוד קודשא בריך הוא ושכינתיה, זה היה 
בפועל יחוד קודשא בריך הוא ושכינתיה, והוא גם לא היה צריך 
ואת האורות המושפעים  כן ללמוד את הכוונות  להתכונן לפני 
על ידי המצווה, המצוה עצמה היתה גלויה בו כמציאות חיה עם 

כל אורותיה.

וכמו בנשמה בגוף שהתענוג ממציאות הנשמה, הוא לא רק לגוף 
זוכה  היא  לכך  ובנוסף  להתגלות,  שמבקשת  לנשמה  גם  אלא 
הק’  השכינה  גם  כביכול  כך  בגוף.  חיבורה  אורה מכח  לתוספת 
יש לה שמחה ותענוג עצום כשהיא מתגלה למטה בקרב בני ישראל. 

ובנוסף לכך כביכול כביכול יש בחינה בעומק מה שאין הפה יכול 
‘תנו עוז לאלקים’ מין  יש בחינה של  לדבר, שגם לשכינה הק’ 
יחוד  סוד  וזה  למטה,  בתחתונים  התגלותה  מכח  אורה  תוספת 
קוב”ה ושכינתיה על ידי ההוא טמיר ונעלם, כי כשיש יחוד קוב”ה 
בשכינה, השכינה זוכה ע”י כך גם לאור עליון של טמיר ונעלם, 

ואכמ”ל.

ומה שהתרחש בשעת החורבן, זה מה שמתרחש בשעת פטירת 
האדם לבית עולמו, הנשמה של העולם הסתלקה, השכינה הק’ 

הסתלקה.

את  והגלו  ושרפוהו,  להיכלו  גויים  מיד  באו  ישירה  וכתוצאה 
ישראל מארצם ביסורים נוראים, והחריבו את עיר וארץ הקודש. 
חווה  שהגוף  היא  הישירה  התוצאה  מסתלקת  כשהנשמה  כי 

יסורים נוראים ומת ונרקב.

וכך גם למעלה כביכול יש צער עצום כשבמעשי התחתונים אין 
השכינה הק’ מתגלה בעולם, וכציפור נודדת עזבה את ביתה, וגם 

נמנע ממנה אור כביכול.

 ב 
הטוב שבהסתלקות - ההתפשטות 

מהצמצום
אך מאידך גיסא, כשנמשיך הלאה עם המשל של פטירת האדם, 
דווקא  שהתגלה  העצום  והגילוי  הנשגב  באור  להתבונן  נוכל 
בשעת החורבן, הגילוי אשר חסידים הקפידו שלא לשכוח בימים 

אלו על אף האבלות והצער הנורא.

כי כידוע כשנשמה מסתלקת מן הגוף, גם אם צערה עצום על 
כך שאינה יכולה להתגלות עוד למטה, אך מצד שני הרי רק אז 
להשגות  מתפשטים  האמיתיים  וכוחותיה  למעלה  עולה  הנשמה 

אלקות בלי גבול.

כי כל עוד שהנשמה היתה למטה מלובשת בגוף, הגוף מצמצם 
עליה, וגם אם הגוף מזוכך ומכוון לרצון הנשמה, עדיין האורות 
שבנשמה מוכרחים להיות מותאמים לפי כלי הגוף, שזה צמצום 

עצום על כוחותיה האין סופיים.

טובים  לתלמידים  זכה  אשר  עצום,  חכם  לרב  הדבר  ודומה 
שיכולים לקבל את אורו ואת חכמתו, וכל עסקו הוא בהשפעה 
לתלמידים, גם אם יש לו תענוג עצום מההשפעה, מ”מ חכמתו 
מצטמצמת בכך, כי מתאים הוא את לימודו ואת השגותיו בהתאם 
לכפי מה שיוכל להשפיע. ואם יקחו ממנו את התלמידים, יהיה 
לו מכך כאב עצום מחסרון ההתבטאות וההתגלות, )ומחסרון אותו 
האור שניתוסף ברב כאשר מתחבר ומשפיע לתלמידיו כנ’’ל(. אך מצד שני 

ולהתרחב  להתפשט  ויוכל  מצמצומה,  חכמתו  יצא  אז  דווקא 
בהשגות גבוהות ונעלות כפי גודל מדרגתו.

ועל דרך זה גם מובא מהרה”ק ר’ פינחס מקוריץ זי”ע, כי ההסבר 
בכך שרק כאשר הגרעין נרקב הוא יכול להצמיח הלאה פירות 
כי כל עוד שכח ההיולי שהוא הכח להצמיח היה  נוספים, הוא 
מלובש בגרעין, הגרעין מצמצם עליו וכוחותיו להצמיח פי כמה 
מוגבלים ומוסתרים בה, ורק כשהוא נרקב, אז יוצא כח ההיולי 

מצמצומו והתלבשותו ושוב יכול הוא להצמיח אף אילן שלם.

וזה גם מה שהתרחש בזמן החורבן, )ומאיר מדי שנה בשנה בימים אלו(. 
בעולם  התגלתה  הק’  והשכינה  קיים  היה  בית המקדש  עוד  כל 
והתבטאה  התגלתה  אכן  הק’  השכינה  קדשה,  ובעיר  בביתה 
בעולם כרצונו ותכליתו ית’, אך התכלית עדיין לא היה שלם, כי 
כמוסבר, כשנשמה מתלבשת ומתגלה בגוף היא גם מצטמצמת, 
וא”א לה להתבטא בכל כוחותיה העמוקים והעצומים, ועל דרך 
אור  עדיין  היה  בעולם  שהופיע  ה’  ואור  הק’  השכינה  גם  זה 

מצומצם לפי ערך הנבראים.

על  הצער  כל  עם  נחרב,  והבית  הסתלקה  כשהשכינה  ודווקא 

העדר ההתגלות בעולם, מצד שני דווקא אז התגלה בשכינה הק’ 
עומק כזה של ייחוד וגילוי, איך שהשכינה הק’ ובני ישראל כ”כ 
מאוחדים בתכלית בפסגת פסגת המדרגות, בקשר שלא יינתק 
לנצח, אשר העומק הזה לא היה המקדש כלי ראוי להכיל ולגלות 

אותו, ורק בשעת החורבן הוא התחיל להתגלות לראשונה.

 ג 
גם הגלות לטובה

וכל  החורבן  הגנוזה של  והתכלית  כל המטרה  היה  זה  ובעומק, 
רחמנא  דעביד  מאן  כל  כי  עוברים,  ישראל  שכלל  הגלויות 
לטובת  שלא  דבר  יעשה  שהקב”ה  מציאות  ואין  עביד  לטב 
כלל ישראל, ואכן הטוב הגנוז שהקב”ה מוביל בכל הגלות וכל 
הצרות שעוברים כתוצאה מכך על כלל ישראל, כולם הם כעין 
שנה,  אלפיים  משך  כבר  מוביל  שהקב”ה  ארוך  הגרעין  ריקבון 
ונשמות  השכינה  בין  והייחוד  הקשר  עומק  את  לגלות  בכדי 
היה  לא  והשני,  הראשון  הבית  בזמן  אכן  אשר  לקב”ה.  ישראל 
העולם כלי ראוי להכיל את גילוי הקשר העמוק הזה, אך דווקא 
ע”י החורבנות והעדר הגילויים של אריכת הגלות, לעתיד לבוא 
כן נגיע לזה, והעולם כן יהיה כלי שיתגלה בתוך העולם בבית 
נשמות  בין  כמה  פי  והנשגב  העצום  הייחוד  השלישי,  המקדש 

ישראל לקוב”ה, וכתוצאה מהגלות.

רבים  אנשים  יש  אשר  קשה,  תקופה  עליו  שעבר  אדם  וכמו 
בעצמם  גילו  הם  קושי,  רגעי  באותם  כי  עצמם  על  שמעידים 
כוחות עצומים של אמונה ובטחון, שמעולם לא ידעו כי קיימים 
בהם כוחות עצומים כאלו, ומאז והלאה הכוחות האלו ממשיכים 
ומתגלה  הולך  הגלות  זמן  במשך  זה,  דרך  על  כך  אותם.  ללוות 
קשר עמוק עמוק הקיים בין נשמות ישראל להשי”ת, אשר הבית 
הראשון והשני לא היו מסוגלים לגלות את הקשר העמוק הזה, אך 
דווקא הגלות והצרות הם מכשירים את הקרקע של העולם שבבית 

השלישי כן יתגלה הקשר העמוק הזה כאן בעולם בגילוי ממש.

נמצינו אומרים כי בעומק, באותו רגע שבו אירע החורבן, באותו 
רגע הגאולה האמיתית ותכלית הבריאה התחיל להתגלות.

ממעטין  אב  שמשנכנס  ‘’כשם  רב:  אמר  יהודה  רב  אמר  זה  ואת 
דווקא  והאב  האדר  בשמחה’’.  מרבין  אדר  משנכנס  כך  בשמחה 
שייכים מאד זה לזה, כי ברגע שנולד מיעוט השמחה של אב בו 
ברגע נולד ריבוי השמחה של אדר! כי כידוע השמחה של אדר 
ופורים הוא שמחה מעין העתיד לבוא ולכן היא התגלתה רק בזמן 

הגלות.

והאור של פורים מגלה כידוע את האור העליון הזה, של הקשר 
בין נשמות ישראל לאביהם שבשמים החודר בעד כל חשכויות 
וגדרי  הגוף  את  ולבטל  בו  להתבסם  יש  כן  על  אשר   - הגלות 
שהעולם  האור  את  לגלות  בכדי  העולם,  של  הרגילים  הגילוי 

עדיין אינו כלי להכיל אותו.

והאור הזה התחיל להאיר בעולם רק מרגע החורבן והתחלת הגלות, 
והמותאמת  הגלויה  הדרגה  בעולם  שהיה  עוד  כל  כי  וכאמור, 
זה הפריע לקשר  לגדרי העולם של השראת השכינה בישראל, 
העמוק והאין סופי של של לעתיד לבוא להתפתח, ודווקא מעת 
סופי   האין  הקשר  התחיל  לירקב,  התחיל  כשהגרעין  החורבן 
לצמוח. נמצינו אומרים שמיעוט השמחה של אב הוא זה שיוצר 

את שמחת פורים.

לכן חז”ל רומזים לנו: אכן העבודה שלנו בימים אלו היא דווקא 
אין  עתה  שלעת  השכינה  צער  על  ולהתאבל,  בשמחה  למעט 
כשם  העומק:  את  נשכח  בל  בבד  בד  אך  בעולם,  מתגלה  היא 
שמשנכנס אב ממעטין בשמחה, כך משנכנס אדר מרבין בשמחה.  

יתן ה’ ונזכה כבר.
מעובד משיעורו של המשפיע הגה”ח ר’ בן ציון אפל שליט”א המתקיים מדי יום 
רביעי בהיכל ביהמ”ד הגדול בירושלים בשעה 7:30 בערב

מערכי דעת ולב ביסודות החסידותלהתבונן

 האור שמתוך החורבן     
מה היא האור שליווה את מהלך מחשבתם של חסידים בעבודת האבלות על החורבן?  איך 

דווקא הגלות והחורבן מגלה את אור הגאולה?

ג

רשפיה / כללי וחיצי קודש ממאורי החסידות
עוד קודם ביאת המשיח, יהיו מתגלגלים בחוצות, ויבקשו ויאמרו: אלכה 

ואשובה אל אישי הראשון
הרה"ק היהודי הקדוש מפאשיסחא זי"ע )'משנת היהודי הקדוש' עקבתא דמשיחא(

 

יהודים צמאים לדבר ה'!  הגליון מופץ באלפי עותקים, בירושלים, בית שמש, בני ברק, טבריה, חריש, ביתר, אלעד, מודיעין עילית, אשדוד, מירון, צפת, כרמיאל, רחובות, וישובים נוספים על ידי המפיצים המסורים. להפצה באזור מגוריך או תרומת גליונות התקשר למספר 05832-88350

נדבת הרה"ח ר' דוד 
גולדשמיד שליט"א

לרגל הולדת בתו למזל טוב
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנה רוב נחת

נדבת הרה"ג ר' שמואל אהרן 
טורק שליט"א

לרגל השמחה הכפולה בהולדת 
בנו ונכדו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה מהם רוב נחת
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פטרון חודשי תמוז אב אלול
ידידנו החשוב הרה"ח ר' אהרן בן חנה שליט"א

לברכה והצלחה בכל מעשי ידיו

שוב אמונת צדיקים עד היכן? עברו   - טשערנאביל  בעיירה   - הנוצצים  העיניים  זוגי  עשרות 
ושוב על האותיות המרגשות "קהל אנ”ש היו נכונים! הצדיק הישיש 

הקדוש והטהור ר’ דוד לייקע’ס שליט”א תלמיד הבעש”ט זי”ע וחותנו 
שליט”א  הקדוש  רבינו  אל  שליח  שלח  בעירנו,  שליט”א  רבינו  של 
בשבוע  שלישי  ביום  בעזהשי”ת  לביקור  אליו  לבוא  הוא  שעתיד 
הבעל”ט." המילים הדמיעו המילים את עיניהם של החסידים, ולבם 

ניתר בהתרגשות גודשת.

זה  כזאת!" מלמלו  מי האמין  הנה!  יבוא  הק’  "תלמידו של הבעש”ט 
לזה את התרגשותם.

עברה השמועה המרעישה והחליפה פיות ואזניים, עד שהצהילה את 
העיירה כולה מקטנה ועד גדולה, ללא השאיר יוצא מן הכלל.

חסידים ואנשי מעשה החלו כבר לספור ברטט את הימים, ואף נשים 
"אשרי  קדוש.  ברגש  וסחו  ליהגו  הם  גם  חמד,  ובחורי  וילדי  באהל 
העיניים שיראו את העיניים שראו את הבעש”ט הקדוש" ריננו כולם.

בהמשך הפציעה בעיירה שמועה נוספת מבית המשב”ק שסיפרה כי 
יום  של  בבוקרו  לדרך  לצאת  מתכונן  מטשערנאביל  הקדוש  המגיד 
שלישי לקבל את פני חותנו הקדוש עלי דרך. שדי היה בשמועה זו 
לא להותיר עגלון פנוי אחד בכל טשערנאביל והגלילות ליום השלישי 

בהיות הבוקר.

חשכת האשמורת של יום השלישי ברחוב המוביל ליציאה מהעיירה 
קורנות  פנים  הומים  לבבות  עם  חסידים  עשרות  יום,  כאור  האיר 
ופיאות נוטפים מטבילת טהרה, עמדו שם והצטופפו סביב העגלות 
המלאות, מנסים להתמקח עם העגלונים שכבר ביקשו כל רגע לשעוט 
אל הדרך, כשעיניהם תרות אחרי פינה פנויה בתוך העגלה מעליה או 
בין חבריהם, לקחת  רגל  מסביבה, איפה שניתן עדיין להניח פרסת 

אבר כיונה ולעוף ולראות בזיו פני הצדיק.

חלקם  והחסידים,  הכעוסים  העגלונים  ביניהם  התגמשו  אט  אט 
השלימו  וחלקם  העגלות,  של  הפנויים  הסדקים  על  להצטופף  עלו 
החלו  והעגלות  העירה,  וחזרו  ראש  בהרכנת  העגלונים  להתנגדות 

לצאת לדרך.

קפצה העגלה ורעדה בשבילי העפר הבלתי סלולים, ולבבות החסידים 
קפצו ורעדו עוד יותר כשעם כל פרסה המצמצמת יותר את המרחק 
שביניהם לבין הצדיק, פירכוסי ההשתוקקות והיראה הולכים וגוברים.

לפתע אחרי כמה שעות נסיעה הרעידה שאגת התרגשות את העגלה. 
"הצדיק הוא כאן!"

הנוסעים הצעירים שישבו בקידמת העגלה והבחינו ראשונה במרכבה 
בבת  העגלה  מן  קפצו  לקראתם  המתקדמת  הנגדי,  מהכיוון  הבאה 
קודש  מחרדת  קרה  בזעה  נשטף  הנוסעים  שאר  של  כשגופם  אחת, 
הק’  רבם  של  עגלתו  כנראה  לכך.  מוכנים  היו  לא  הם  מוחשית. 
מטשערנאביל התמהמהה משהו, והנה יפגשו הם לבד בצדיק הנורא.

הצדיק  לקראת  לצעוד  והחלו  מהעגלה  יצאו  מהרה,  התעשתו  הם 
בבושה ופחד.

העגלון של הרה”ק ר’ דוד שראה את החסידים הצועדים מולו, הודיע 
תיכף להרה”ק על המתרחש, הרה”ק הורה לו לעצור ולקרוא אותם 

אליו.

בברכיים נוקשות ובחרדה משתקת התקרבו קבוצת החסידים ונעמדו 
מול הצדיק.

‘’מי אתם? ומאין אתם?’’ פתח הרה”ק ושאל.

‘’תלמידי טשערנאביל אנו, תלמידים לרבינו הקדוש ר’ מרדכי שיחיה 
חתנו של רבינו’’ נענו ברעדה.

הרה”ק סקר אותם בעיניו הקדושות, כשהפחד והבושה של החסידים 
מתעצם עד כלות. "תלמידים אתם?, אוהו" אמר הרה”ק ספק לעצמו 

ספק לחסידים הרועדים. 

"האם מאמינים אתם ברבכם?" שאל.

עתה נאלמו דום. בשברון לב של חסידים לא ענו מאומה. עמלים הם 
על האמונה, אך מי פתי ויעיד על עצמו לפני הצדיק כי אכן מאמין הוא?

‘’הבה אספר לכם מה היא אמונה” לא חיכה הרה”ק לתשובתם ופתח 
וסיפר:

“כשישבתי אצל מורי הקדוש הבעש”ט זי”ע, אירע שהארכנו בסעודה 
נשארנו  אף  מכן  ולאחר  מהרגיל,  יותר  ערבית  ותפילת  שלישית 
בביהמ”ד לסעודת מלוה מלכה. לפתע פנה אלי מורי הבעש”ט ואמר: 

‘דוד תן כסף למי דבש’.

"ידעתי בבירור כי אין בידי כסף, הרי איך יהיה בידי דבר מוקצה כל 
שהיא כשעדיין לא יצאתי מביהמ”ד מצאת השבת?, אך לא היססתי 
בכלל, והכנסתי תיכף את ידי אל כיסי באמונה פשוטה ברבי הקדוש 
שהעולם כולו ניזון בשבילו, ואכן כן, מצאתי שם זהוב אחד, שידעתי 

בבירור שהוא לא היה שם לפני כן."

את  ממשיכים  האמונה  בכח  המשכה,  היא  אמונה  לכם:  ‘’תדעו 
ההשפעה.’’ סיים הרה”ק את דבריו לחסידים הנרגשים.

מקור: סיפורים ומאמרים יקרים

סיפורים בצלם של הבעש"ט ותלמידיודאס חסיד'ישע לעבן

שאלות והתלבטויות בעבודת השי"תאנה אבקשך

שאלה:
יש מישהו שפגע בי מאוד, ושוררת עכשיו שנאה ומחלוקת גדולה 
בינינו. אני יודע שזה לא טוב לי ולא טוב לו וזה מפריע להשראת 
השכינה, אבל השאלה הגדולה היא: איך מתפייסים? הרי זה כואב 
לי מאוד. קשה לי מאוד לסלוח לו, והוא כמובן מצדו לא מנסה 

לפייס אותי... איך אני מצליח לגרום לי ולו להתפייס יחד?

תשובה:
א.

בעצם, התשובה לכך פשוטה מאוד ונמצאת בדברי הרמב”ם הידועים 
בהלכות דעות, שמפרש שם את הלאו “לא תשנא את אחיך בלבבך 
ולא תשא עליו חטא הוכח תוכיח את עמיתך”, שהכוונה היא שאסור 
עליו  “מצוה  אדרבה  אלא  ולשתוק,  בלב  חברו  את  לשנוא  לאדם 

להודיעו ולומר לו למה עשית לי כך וכך ולמה חטאת לי בדבר פלוני”.

בלב,  כדי שלא תהיה השנאה  רק  נראה שזה  ואם מדברי הרמב”ם 
בלב,  שנאה  אין  אם  שאף  ומבאר  מוסיף  הקדוש  שהבעש”ט  הרי 
אבל מדחיקים את השנאה ומתעלמים ממנה, אי אפשר להחזיר את 

האהבה בלי שמוציאים את הכאב.

הבעש”ט הקדוש אומר זאת לגבי ייסורים, שמהותם היא שהקב”ה 
כביכול כואב על החטאים שיהודי עשה נגדו ח”ו, ורוצה להחזיר את 
האהבה ליהודי, אזי אין דרך אחרת להחזיר את האהבה אלא על ידי 
יסורים רח”ל, שבכך הוא מבטא כביכול כאבו לאמר: “למה עשית לי 
כך וכך ולמה חטאת לי בדבר פלוני”, ואזי אפשר להחזיר את האהבה 

)נתבאר בעבר במדור ‘דיבורי חסידות’(.

כי אי אפשר להפסיק מחלוקת ולחדש את האהבה כשבירכתי הלב 
שוכנת שנאה שלא נפתחה ומעיק כאב שלא דובר עליו. אי אפשר 
להתעלם מזה ו”לפתוח מחדש”, אלא צריך להוציא את הכאב, להניח 
את המריבה על השולחן, לנסות להבין מה היתה הפגיעה, להתפייס, 

ורק אז אפשר לחדש את האהבה.

כל  והוציאו  שונאך  עם  היפגש  לשאלתך.  התשובה  כל  בעצם  וזהו 
אחד את כל מה שיש בלבו. הניחו הכל את השולחן, פנים בפנים. 
דברו על זה היטב. ואז תוכלו עד מהרה להתפייס ולחדש את קשר 

הידידות ביניכם בעז”ה!

ב.
אלא שכדי שדבר זה אכן ייעשה כראוי וכנכון, ויביא את התועלת 
שעליך  הזאת  הפגישה  בצורת  ולהרחיב  להוסיף  עלינו  הרצויה, 

לקבוע עם שונאך לשם ההתפייסות.

והכלל הראשון והיסודי בדבר, זה שהמטרה בפגישה הזאת צריכה להיות 
דווקא להתפייס ולהתקרב בחזרה. ולא “להראות לו את צדקתי”, ו”לתת 

לו להבין כמה הכאיב לי”...

משום שאדרבה, אם המטרה תהיה להוכיח את צדקתך וכאבך, כי אז 
הוא יהיה עסוק להוכיח את צדקתו וכאבו, והתוצאה – שאי אפשר 
המחלוקת  החרפת  דווקא  היא   – תהיה  קשה  כמה  מראש  לצפות 
ריב  ורואים בחוש, שבעלי  ה”י.  וכהנה  כהנה  וההעלבות  והפגיעות 
את  יותר  הרבה  מחריפים  הם  נצחון,  בקשת  מתוך  המתווכחים 
הכאבים והמחלוקות. כי כשאדם אומר את הכאב, ורואה איך פלוני 
לא מבין אותו, זה רק מתחדד ומתעצם עוד יותר, והכאבים מתגברים 

והשנאה והריחוק בעקבותיהם.

דברי  את  לקיים  רוצים  שהם  חושבים  אנשים  שלפעמים  ונמצא 
את  מחריפים  רק  והם  גדולה,  סכנה  זוהי  ולמעשה  הרמב”ם, 
המחלוקת, והאש מתפשטת. ואילו היו מחזיקים את שנאתם בלבם 

כבר היה טוב יותר.

אולם האמת היא, שדברי הרמב”ם מתבססים קודם כל על “לא תשנא 
את אחיך בלבבך, הוכח תוכיח את עמיתך”, שקולט שמדובר כאן 
באח אהוב חבר ועמית, וכל המטרה היא לרצות ולהתפייס ולהתקרב. 
כי אז אכן תביא הוצאת הכאב החוצה לפיוס ותיקון חיבור ואהבה. 

מה שאין כן בויכוח שכל אחד מנסה להוכיח צדקתו.

ג.
ומכאן ניגש לשני דברים יסודיים שאתה צריך להקדים לפני שאתה 

ניגש לפגישתך עם שונאך.

הדבר הראשון הוא, שאתה צריך לשנות את המבט עליו.

כי בדרך כלל, המריבה מסלפת את כל המבט של הנפגע על הפוגע. 
זאת אומרת, אתה כבר לא רואה רק את הפגיעה ההיא, אלא בכללות, 
כל האדם ההוא נפסל והפך להיות ל’מהות פסולה’. הלה כבר אדם 

רוצה  אינך  וכבר  ראש,  ועד  רגל  מכף  בעיניך  ונבזה  ורשע  שפל 
להתחבר אליו בכלל. אתה לא רואה את הפגיעה ההיא כמעשה אחד 

שאפשר לדון בו, אלא כל האדם פסול.

ונמצא שיהיה קשה מאוד לשבת ולהתפייס, כי כשהאדם עצמו פסול 
כן  ואם  בעיניך,  פסולים  דבריו  וכל  פסולה  גישתו  כל  אזי  בעיניך, 
למה שתרצה לשמוע שבפיו. אם אתה שונא אותו עצמו, קשה מאוד 
לומר שתוכל להתפייס איתו על מעשיו. וכאמור, הרמב”ם מדבר על 
“אחיך” ו”עמיתך”, אך אם אין אתה רואה בו אחווה וחברות, קשה 

מאוד להתפייס.

מה גם, שגם אם תתפייס איתו על המעשה הספציפי הזה, יישאר ח”ו 
ריחוק ותיעוב ביניכם לתמיד, כי אתה מזלזל בו עצמו. והרי הקב”ה 
כי אנחנו באמת מציאות אחת של  יהודים,  בין  רוצה שיהיה חיבור 
קומת נשמות ישראל, ועל ידי אחדותנו שורה שכינתו יתברך בתוכנו.

יהיה  עצמו  מצד  שהאדם  הפוך,  למצב  להגיע  שצריך  היא  והאמת 
מאוד חביב ומוערך אצלנו, עד כדי כך שלא נרצה לאבד את הקשר 
והחביבות בגלל מעשה הפגיעה הספציפי. דהיינו שיכאב לנו שיש 
כאן מעשה כלשהו שמפריד בין הדבקים, ואז נוכל באמת להיפגש 
מתוך רצון להתפייס ולהתקרב, ואז גם נוכל לשוחח בפתיחות אודות 
עצמו  הפוגע  אל  שנאה  בלי  זה  על  ולהסתכל  הספציפית  הפגיעה 

עצמו.

לכן צריך קודם כל, לפני שניגשים להתפייס, לשנות את המבט עליו, 
ולהכניס את הפגיעה עצמה לפרופורציות של פגיעה יחידה. לאמר: 
לא האדם שנוא עלי, מעשיו שנואים עליי. הם שהכאיבו לי והזיקו 
לי. יש כאן משהו שמפריד בינינו, ולא שאנחנו היינו רוצים להיות 

נפרדים.

ד.
ואיך מגיעים לזה? כשמרבים לחשוב על מעלתו הגדולה.

א. על מעלתו האמיתית: לשנן ולהשריש בלב שהוא יהודי, חלק אלוק 
ממעל, בן של השי”ת, יש לו נשמה אלקית, הוא מהות אלקית. כמובן 

שאיש כזה חביב ומוערך עד מאוד, עד אין קץ ותכלה.

תורה  מקיים  שבה  הדרך  על  לחשוב  בפועל:  הנראית  מעלתו  על  ב. 
ומצוות, מחנך את ביתו, עוסק עם עצמו בכל מיני נקודות בעבודה, 
נלחם במלחמת היצר. כי אפשר לומר, שאם חז”ל אומרים שפושעי 
מצוות  מלאים  ישראל  כשרי  הרי  כרימון,  מצוות  מלאים  ישראל 
כעולם ומלואו. והרי אין מציאות של יהודי בסביבה הקרובה שלנו 
שלא יהיו בו בלי סוף מעלות, מידות טובות, פעולות טובות, מלחמות 
היצר. ככל שתסתכל בחלקים היפים של שונאך תגלה עד כמה הוא 
בעל מעלה. ואם הכאבים כל כך מעוורים אותך שאתה לא מצליח 

לראות את זה, תסתכל במעלותיך, ותגלה שרבות מהן יש גם בו...

מעלה  בעל  הוא  שפלוני  למסקנה  ותגיע  האמור,  בכל  כשתתבונן 
לבין  מאוד,  עד  לך  שכואב  הפגיעה  מעשה  בין  תפריד  אזי  גדול, 
מהותו של הפוגע שחשובה לך עד מאוד. כי אם אתה רואה בו כל כך 
הרבה דברים טובים, לא ייתכן שבגלל המעשה הספציפי שהוא עשה 
לך הוא יהפוך לאדם פסול מעיקרו. אלא בהכרח הוא שהסכסוך הוא 
מקום כלשהו שאינו משקף את כל האדם עצמו. ואדרבה, זוהי עוולה 

להתייחס לאדם נפלא כאדם פסול בגלל פגיעה כלשהי שהוא פגע.

ה.
הרי  השונא?...  מעלות  את  פתאום  מגלים  איך  זאת?  עושים  איך 
שאי  עד  ההסתכלות  את  לפעמים  מעוותים  והכאבים  המחלוקת 

אפשר לראות שום טוב בו.

אחת הדרכים היא לשבת עם עצמך ולפרט לעצמך את כל הפעולות 
בפעולות  מדובר  לכאורה  חייו.  בסדר  עושה  הוא  מה  שונאך.  של 
ורוויי  לטובה  הן  פעולותיו  רוב  איך  טכניות, אבל עד מהרה תגלה 

מעלות חשובות.

אפשר גם להיעזר בפתק. תרשום מעלה אחר מעלה אחר מעלה, עד 
שיצטברו לנגד עיניך הרבה מעלות נפלאות.

שאני,  בכך  להודות  בושה  לא  זו  טוב.  בחבר  להיעזר  שגם  וכמובן 
ממקום של פגוע ונעלב, לא יכול לסמוך על עצמי בהערכת פלוני. כי 
אני כאוב. למרות שאני יודע שכל יהודי מלא מצוות ומעלות טובות 
כרימון, אני עיוור מלראות זאת בגלל הכאב. ולכן דווקא החבר שאין 
לי את  ולהראות  יכול להעמיד אותי על מקומי  הזה,  לו את הכאב 

מעלותיו של פלוני.

אחרי ששינית את המבט הכללי על החברך, אפשר להקדם לשלב הטיפול 
הדבר  את  להקדים  צריך  לזה  שבנוגע  עצמו,  הספציפי  הכאב  במקום 

היסודי השני, ועל כך בגליון הבא בעז”ה.

פלוני פגע בי, אני רוצה להתפייס איתו )א(


